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                        SINDIKAT PROMETNIKA
VLAKOVA HRVATSKE
UVODNIK
NATJECAJ
ZA KRATKU PRICU
Na natječaju mogu sudjelovati autori i autorice iz Republike Hrvatske i inozemstva koji pišu latinicom
i hrvatskim jezikom, svaki sa samo jednim radom, kratkom pričom na temu željeznice i
željezničkih radnika u Hrvatskoj, i to jednu od sljedećih:
• ,,Moj kolodvor (službeno mjesto)“
• ,,Moje radno mjesto“
• „O životu željezničara“
Kratka priča ne smije biti objavljena, a može imati najviše
3 kartice teksta (5400 znakova, s prazninama).
Natječaj je anoniman stoga kratke priče treba slati ispisane
u 5 primjeraka i na CD-u, sve označeno šifrom, na adresu:
Sindikat prometnika vlakova Hrvatske, Trg kralja Tomislava 11,
10000 Zagreb, s naznakom ,,Natječaj za kratku priču“,
a ostale podatke (puno ime i prezime, adresa, telefon i rješenje šifre)
treba priložiti u zasebnoj, zatvorenoj koverti. Nepotpune prijave i priče koje nisu zadanoga tematskog
karaktera te koje ne udovoljavaju ostalim uvjetima Natječaja neće se uzimati u obzir.
Kratke će priče ocijeniti žiri te dodijeliti:
prvu nagradu u iznosu od 1.000,00
kn neto
drugu nagradu u iznosu od 750,00
kn neto
treću nagradu u iznosu od 500,00
kn neto
Osim toga žiri će među svim radovima odabrati najuspjelije priče koje će biti objavljene u mjesečniku
Sindikata prometnika vlakova Hrvatske ,,Na peronu“, u elektroničkom obliku na web stranici
Sindikata prometnika vlakova Hrvatske te, bude li dovoljno materijala, u zbirci kratkih priča.
Natječaj traje od 15. studenoga 2013. do 31. ožujka 2014.
IMPRESUM
Suradnici:
Znamo li upravljati promjenama?
P
anta rei, sve teče sve se mijenja;
priroda, okoliš, društva, sustavi, pojedinci… Neke promjene želimo i dobrodošle su, neke nas
doslovce uvaljuju u nevolje (krize,
ratove, nepogode), nekih promjena
smo u potpunosti svjesni i pomno
ih motrimo dok se neke događaju
mimo nas i svjesni smo tek njihovih
posljedica. Promjenama gradimo
budućnost i cilj nam je upravljati
promjenama koje će nas voditi u željenom pravcu; napretka, blagostanja,
ekonomskog rasta, boljeg života…
Znati upravljati promjenama znači
znati svjesno krojiti vlastitu sudbinu.
Upravljati promjenama? To je mnogo
lakše reći nego ostvariti, tim više što
se promjene u društvu odvijaju paralelno ne više nivoa čineći zajedasno
društvene procese. To istovremeno
podrazumijeva poznavanje mnogih
čimbenika kao i njihovih međusobnih korelacija. Konkretno kada se
radi o promjenama kod nas u HŽ Infri, moramo imati u vidu i potrebne
promjene u Hrvatskim željeznicama
kao i u cijelom prometnom sustavu
pa i samom javnom sektoru. Pritom
je osnovno polazište upravljanja
promjenama definiranje uloga cijelog sustava te njegovih pojedinih
dijelova kao i načela temeljem kojih
želimo da sustav funkcionira. Neke
promijene u sustavu su praktički autonomne, samostalne. Pritom se prvenstveno podrazumijevaju promi-
jene na nivou pojedinih poslovnih
procesa. No neke promjene zahtijevaju istovremene promijene na nivou
cijelog sustava (sistem upravljanja,
planiranja, kontrole, financiranja
…) inače ne samo da nemaju željeni učinak već mogu utjecati negativno na cijeli sustav. Zato se kaže da
imamo promijene koje zahtijevaju
operativno planiranje i operativan
pristup kao i promijene koje zahtijevaju strateško planiranje i upravljanje na nivou cijelog sustava, ne samo
željezničkog već i prometnog. Neke
operativne promijene su u HŽ – u
već pokrenute, (na nivou poslovnih
procesa) no moramo biti svjesni da
nas one same neće daleko dovesti. Bez strateškog pristupa - kako
promijeniti cijeli prometni sustav ne
piše nam se dobro. To se prvenstveno odnosi na postojeća načela rada
ne samo prometnog sustava već i cijelog javnog sektora koja su i dovela
cijeli javni sektor u stanje u kojem se
nalazi a kojeg je prometni sustav tek
dio. I ne samo to, stihijske - neplanirane operativne promijene kao što
je imperativ outsourcinga i rezanja
troškova pod svaku cijenu mogu u
konačnici pridonijeti daljnjoj aberaciji osnovnih uloga samog sustava
kao na primjer povezivanje prostora
(ukidanje linija), sigurnost prometa
i slično, a time i cijelog prometnog
sustava. Mutatis mutandis. Promijenimo ono što promijeniti treba.
Ante Kunčić,
Branko Cindrić,
Neven Topolnjak,
Željko Vukelić,
Josip Tirić,
Tomislav Tonković,
Krešimir Belak,
Dražen Lihtar,
Robert Jukić,
Mario Grbešić,
Srećo Stjepić
Jakov Rašić
Dražen Drčić
Branko Marijanović
Gustav Trogožar Kekec
Foto: SPVH
Kolumnisti:
Nenad Katanić, Nikola Bezerić
Uređuje i odgovara: Anto Iličić
Naslovnica:
Kristina Krivačić
VAŽNO!
Imate li potrebu za pisanjem o
izvršnim radnicima, HŽ Infri,
“Maloj voćki poslije kiše”, ili
nečemu drugome adresa je:
Sindikat prometnika
vlakova Hrvatske,
Trg kralja Tomislava 11,
10000 Zagreb,
e-mail: [email protected]
Pratite nas na:
www.spvh.hr
ČESTITKE
na peronu br. 24
JEDAN OD NAS
na peronu br. 24
Franjo Novak,
ing ZNR Varaždin:
„Svima želim sretan Božić i
Novu 2014. godinu s puno
zdravlja, sreće i puno lijepih
događaja koji će se pamtiti“
Zoran Lončar,
prometnik vlakova Jalžabet:
„Želim da u sretnom Božiću i s
početkom Nove godine prebrodimo
sve probleme koji nas tište
i krenemo boljim
vremenima za sve nas.“
Ivan Krtanjek,
skretničar Varaždin:
„Vrijeme je da zaboravimo
sve teškoće i probleme koji su
nas pratili cijelu 2013. godinu.
Vrijeme je da vjerujemo u
bolje, da nam se vrati osmjeh i
radost. A to je vrijeme Božića i
Nove godine.“
4
POSLJEDNJI SMO U LANCU
P
rvo što sam kod našeg sugovornika, Ivana Markovića, elektroenergetskog dispečera u CDU
primijetio je njegov slavonski ili preciznije rečeno osječki naglasak i identičnost imena i prezimena s nedavno
umirovljenim lektorom Ivanom Markovićem.
Ivan Marković rodom je iz Belog Manastira, pa iako u Velikoj Gorici živi
od 1978. godine, zadržao je pomalo usporen osječki govor. S Osijekom ga pak
povezuje pohađanje Elektrotehničkog
metalskog školskog centra. Poveznica s
drugim Ivanom Markovićem je, doduše
brzo riješena, greška u računovodstvu
sa „skidanjem“ kredita. Na željeznici
se Ivan Marković zaposlio 1981., a pet
godina kasnije dolazi u CDU i tu se zadržao do današnjih dana.
Iako je prije rata bilo više vlakova, danas ipak ima više posla jer se održavanje
radi i noću, a i broj radnika smanjen je sa
16 na 10. Djelatnost Centra daljinskog
upravljanja je naponom na željezničkoj
mreži, upravljanje svim elektroenergetskim te praćenje signalizacije. Unatrag 3 godine CDU je opremljen najmodernijom opremom. Doduše veliki
video zidovi su razmaknuti i tako dijele
mrežu, no s tim se može živjeti. Nakon
što se pribavi struja iz HEP-a u CDU
se brinu da je kontaktna mreža snabdjevena kvalitetnim naponom i da se on
održava na 25 kV. Otkako je na cijeloj
mreži jedinstven sustav napajanja više
nisu potrebne dvije vrste lokomotiva i
samo napajanje je jeftinije.
U toku 24 sata u centru su u smjeni,
zbog sigurnosti prometa, uvijek dvije
osobe. Sala niti sekunde ne smije
biti prazna. Ovdje u Centru daljinskog upravljanja prometom
mogu raditi samo oni koji poznaju kontaktnu mrežu i elektrovučne
podsustave. S tih se radnih mjesta
najčešće i regrutiraju elektroenergetski dispečeri.
- „Svi smo mi došli iz dionica.
Bez poznavanja elektrostruke na
željeznici ovdje se nema što raditi. Sam po sebi posao je stresan.
Tokom smjene komuniciramo i
surađujemo sa širokom krugom
ljudi. Radimo s prometnicima,
strojovođama, održavanjem, prometnim dispečerima, policijom,
vatrogascima…
Kada iskopčamo napon, elek-
tričari, odnosno po tri ili četiri
ekipe koje se nađu na pojedinoj
dionici, idu raditi na našu riječ.
Ljudska greška bila bi katastrofa, a
uz to postoji opasnost i od greške
na uređaju. Ponekad se mora hitno reagirati. Iskopčamo napon,
no prugu tada prvo treba uzemljiti
pošto još uvijek djeluje inducirani
napon, a nema se vremena čekati i
tada mi moramo riješiti situaciju
što je velika odgovornost. Istina,
takvi slučajevi bili su rijetki, a da
smo iskapčanjem struje spriječili
nesreće. Prometnik nas nazove i
kaže da vlak ide na vlak i mi tada
iskopčavamo napon i strojovođe
moraju kočiti. U tim smo situacija posljednja karika u lancu koja
može nešto učiniti.“
Ivan Marković jednini je u obitelji
koji radi na željeznici i tu je „nakupio“ 32 godine radnog staža. Danas je u dobroj mjeri razočaran statusom i tretmanom željezničara:
- Mislim da željezničari nisu
zaslužili tretman u kakav danas
imaju. Mediji nas kontinuirano
opisuju kao parazite, a to sigurno nije tako. Za radnika se više
ne pita. Prije je bilo bolje. Svake
godine makar je Djed Mraz donio
poklone za djecu, ljudi su se družili
znali su otići na kavu, pivu…Danas druženja više nema, a to nije dobro.
Piše: Gustav Trogožar Kekec
5
JEDAN OD NAS
na peronu br. 24
K
Kristijan Kranjčić
prometnik vlakova u kolodvoru Kanfanar
6
Piše: Josip Tirić
JEDAN OD NAS
na peronu br. 24
olodvor Kanfanar je međukolodvor na pruzi Buzet gr.- Pula,
između kolodvora Sveti Petar u
Šumi i Vodnjan na nadmorskoj visini od
270 m. Kolodvor ima četiri prijemno - otpremna, jedan manipulacioni, dva krnja
kolosijeka i jedan industrijski kolosijek.
Zanimljivo je napomenuti da kolodvor Kanfanar ima dva glavna nepravilna
prolazna kolosijeka (ulaz u pravac a izlaz
u skretanje)i to kolosijek br. 2 za smjer
Buzet - Pula i kolosijek br. 3 za smjer Pula
– Buzet. Kolodvor Kanfanar je osiguran
elektro-mehaničkim sigurnosnim uređajem sa jednoznačnim likovnim signalima i predsignalima. Skretnice br.1 do 10
postavljaju se centralno iz blok postavnice
kojom rukuje dežurni skretničar pomoću
žicovoda, a skretnica “A” se postavlja na
licu mjesta i osigurana je bravom. Na
području kolodvora Kanfanar nalaze se
dva cestovna prijelaza koji su osigurani
branicima, polubranicima i svjetlosnim
signalima. Postavni uređaji se nalaze u
blok postavnicama I i II i njima rukuju
dežurni skretničari. Branici su u zavisnosti sa ulaznim odnosno izlaznim signalima. Na području kolodvora nalazi se još
jedan cestovni prijelaz koji je osiguran
cestovnim signalnim znakom “STOP”.
Na dionici pruge između kolodvora Sveti Petar u Šumi – Kanfanar – Vodnjan
nalazi se 32 cestovna prijelaza od kojih
su 3 osigurana automatskim uređajem, 2
su osigurana branicima na poteg kojima
rukuju čuvari ŽCP-a, a kod kojih je u
postupku ugradnja automatskog uređaja,
te 27 cestovnih prijelaza koji su osigurani cestovnim signalnom znakom “STOP”.
Službena mjesta podređena kolodvoru
Kanfanar su stajališta Smoljanci, Savičenta, Čabrunići stajalište, Ćabrinići Selo i
Juršići. U kolodvoru je sistematizirano
jedno radno mjesto prometnika vlakova, dva radna mjesta skretničara i šef
kolodvora. Stajališta Smoljanci i Juršići
zaposjednuta su čuvarima ŽCPR-a. Zbog
prekida prometne službe radno vrijeme
je organizirano u dvoje smjene od 05:00-
13:00 i od 13:00-22:00 sata. Obilazeći
kolodvore istarskog područja, uvjerili
smo se kako se početak modernizacije
odmah osjeti preko leđa radnika. Dok se
u nekoj od najnovijih sistematizacija pojavila zvjezdica pored radnog mjesta čuvar ŽCP-a, sa obrazloženjem - smanjenje
za X izvršitelja na r. m. čuvar ŽCP-a nakon
osiguranja ŽCP-a automatskim uređajem,
kao što se daje raspis kada vlak prometuje
prije vremena, tako se brzojavkom br.546
F obavještavaju svi zainteresirani da željezničko-cestovni prijelaz Salambati u km
93+745 na pruzi R101 DG - Buzet - Pula
između kolodvora Kanfanar i Vodnjan,
osiguran BR+ČV, više nije zaposjednut
čuvarom ŽCP-a, i da strojovođa prije
nailaska na navedeni ŽCP mora postupiti
sukladno odredbama članka 165 Pravilnika o načinu i uvjetima za obavljanje
sigurnog tijeka željezničkog prometa. I
tako dok je uređaj za automatsko osiguranje ŽCP-a još u postupku proizvodnje,
vlakovi voze preko neosiguranog cestovnog prijelaza a radnici koji su radili na
radnom mjestu čuvara ŽCP-a su poslani
na godišnji odmor bez odgovora kamo će
nakon godišnjeg odmora. U kolodvoru
Kanfanar radi prometnik vlakova Kristijan Kranjčić, koji je rođen 28.03.1973.
godine u Puli. Kristijan živi u obiteljskoj
kući u mjestu Kranjčići kraj Žminja, sa
suprugom Jadrankom i dvije kćerke,
Matea-Nina (17 godina) i Karla (12 godina). Na željeznici se zaposlio 1994. godine
i ima 19,5 godina radnog staža. Prije nego
što je 1996. godine počeo raditi kao prometnik vlakova, radio je kao skretničar,
kondukter i vlakovođa. Završio je srednju trgovačku školu u Puli, i nakon toga
1994. godine išao na prekvalifikacije za
skretničara, pa konduktera i vlakovođu, a
1996. godine za prometnika vlakova. Kao
skretničar radio je u Puli, a kao prometnik
vlakova je od prvog dana u Kanfanaru i
na zamjenama u većini kolodvora na Istarskoj pruzi (Vodnjan, Cerovlje, Lupoglav, Pazin, Sv. Petar u Šumi). Na školovanje za željezničko zanimanje odlučio
se nakon susreta sa sadašnjim kolegom
Brankom Pamićem prometnikom vlakova kolodvora Kanfanar koji ga je upoznao
s potrebom za skretničarima na željeznici,
a kako je Kristijan bio nezaposlen, lako se
odlučio za tečaj koji se održavao u Rijeci.
Kakav je bio osjećaj i doživljaj kada ste se
zaposlio na željeznici?
Kada sam se zaposlio na željeznici bilo je
teško, totalna besparica, čak sam u početku razmišljao da napustim posao, ali vremenom se stanje poboljšavalo a sada je
stanje opet u padu!
Kako ste zadovoljni svojim radnim mjestom?
Na radnom mjestu prometnika vlakova sam jako zadovoljan i to mi je super
posao.
Kakav imate odnos sa šefom kolodvora i
ostalim kolegama?
Odnos sa šefom i ostalim kolegama,
skretničarima i prometnicima je odličan,
čak smo sadašnji šef kolodvora Darko
Milohanić i ja, bili školske kolege kada
smo išli u školu za prometnika vlakova,
odnos je stvarno jako dobar i ne može se
poželjeti bolji.
Što misliš o budućnosti željeznice, a
posebno željeznice u Istri?
Nije bajno, jer je teretni promet u Istri
obustavljen a ostao je samo lokalni putnički prijevoza na relaciji Buzet – Pula,
ali otvaranjem granica EU nadajmo
se boljem, možda nekim vlakovima iz
Njemačke ili Austrije, ili nekim direktnim
linijama sa Slovenijom.
Da li razumijete racionalizaciju koja se
trenutno provodi na željeznici?
Racionalizaciju razumijem i ja sam za racionalizaciju ali sa modernizacijom, znači
smanjenje broja radnika kroz automatizaciju i modernizaciju, ali nikako smanjenje broja radnika na štetu sigurnosti
prometa, ako se nešto modernizira onda
uredu ali ovako to nije dobro.
Imate li kakav hobi?
Igram veteranski nogomet u nogometnom klubu Kanfanar.
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AKTUALNO
na peronu br. 24
NovA EU politika prometne
infrastrukture - pozadina
TRANS-EUROPEAN TRANSPORT NETWORK
TEN-T CORE NETWORK CORRIDORS
BASED ON THE OUTCOME OF THE INFORMAL TRILOGUE OF 27th JUNE 2013
Nastavak iz prolog broja
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AKTUALNO
na peronu br. 24
EU Financiranje
Objekt Povezivanje Europe
čini dostupnim za prometnu infrastrukturu 26
milijardi € za sljedeće financijsko razdoblje 2014.2020., čime se utrostručuje
financiranje nego trenutno
dostupne. Od 80 do 85%
tog novca će se koristiti za
potporu:
1. prioritetni projekti duž
devet provedbenih koridora na području jezgrene
mreže. Sredstva će također
biti dostupna za ograničeni
broj drugih projekata visoke
europske dodane vrijednosti
na području jezgrene mreže.
2. financiranje horizontalnih projekata - uglavnom IT
povezano - kao što su sredstva za SESAR (tehnoloških
dimenzija o jedinstvenom europskom nebu Sustav Upravljanjaj Zračnim
Prometom), odnosno Europski sustav upravljanja željezničkim prometom
(ERTMS) koji se mora koristiti na glavnim prometnim
koridorima. To je osobiti
prioritet - kao još jedna inovacija nove jezgrene mreže
je da postoje strože obveze
za prometne sustave za
“pridružiti se”, tj. da ulažu
u ispunjavanju uglavnom
postojećih standarda EU,
primjerice o zajedničkom
željezničkom sustavu signalizacije ERTMS. Autoceste na moru - kao pomorska
dimenzija TEN-T - Također
će biti obuhvaćene ovim prioritetom.
Preostala sredstva mogu
biti dostupna za ad hoc
projekte, uključujući i za
projekte na sveobuhvatnoj
mreži.
Procjenjuje se da razina ulaganja potrebna za
jezgrenu mrežu za 2014-
2020. iznosi 250 milijardi
€. Komisija će objaviti redovite pozive za prijedloge
kako bi bili sigurni da samo
najbolji projekti s najvišom
EU dodanom vrijednosti
dobivaju sredstva EU. CEF
utrostručuje financiranje
EU-a na 26 milijardi € za
prijevoz, za razdoblje 2014.2020., u isto vrijeme on je
usmjeren na financiranje
transporta unutrr čvrsto
definirane nove jezgrene
mreže.
Sveukupno,
“Connecting Europe Facility”, će financirati EU prioritet infrastrukturu u prometu,
energetici i digitalnom
broadbandu. Objekt će podržati ključnu infrastrukturu kako bi se poduprijela jedinstveno tržište. Objekt će
imati samo jedan fond od
33.242 milijarde € za razdoblje 2014.-2020., od čega
će 26,250 milijardi € eura
biti izdvojeno za prijevoz,
od čega 11.305 milijardi €
prsten ograđeno za povezana ulaganja u prometnu
infrastrukturu u državama
članicama koje ispunjavaju
uvjete iz Kohezijskog fonda.
Što to znači za Istok
Zapad veze?
Velik napredak je postignut u posljednjih 20 godina
za poboljšanje putne veze
između Zapada i Istoka Europe. Istok Zapad veze koje
u potpunosti ili djelomično
nedostaju, ili su ograničene
samo na određene vrste prijevoza, sada su integrirane
u novu TEN-T mrežu.
Međutim, unutar EU-a, još
uvijek postoji znatna razlika u kvaliteti i dostupnosti infrastrukture između i
unutar država članica (uska
grla). Konkretno, Istok Zapad veze zahtijevaju poboljšanje, kroz stvaranje nove
prometne infrastrukture i /
ili sanaciju ili nadogradnju
postojeće infrastrukture.
Fokus je sada preusmjeren
na pojedine projekte za
stvaranje jezgrene mreže
strateških koridora kojima
bi se povezalo Istok i Zapad i sve krajeva ogromnog geografskog područja
- od Portugala do Finske,
od obale Škotske do obala
Crnog mora.
East West veze su središnji
prioritet za novu politike
EU infrastrukture.
U pogledu financiranja najmanje 11.3 milijarde € je
prsten ograđeno za kohezijske zemlje. Time će se dati
dodatna potpora ulaganja u
glavnim Istok Zapad vezama.
Devet koridora će se koristiti za implementaciju
jezgrene mreže. Osnovna
koridori mreže moraju svaki imati tri prijevozna sredstva, tri države članice i dva
prekogranična dijela.
Od
devet
koridorima
jezgrene mreže, 7 imaju
pravu istok-zapad dimenziju: Baltic-Jadran, Sjeverno
more-Baltik, Sredozemlje,
Orijent / Istočni Mediteran, Atlantik, Sjeverno more
-Mediteran, Rajna-Dunav.
U praksi, sada možemo
vidjeti da se u budućnosti
koridori s multimodalnim
vezama protežu od istoka
prema zapadu i od geografski perifernih-regija do
središta Europske unije.
Nekoliko primjera kako bi
ilustrirali ovu situaciju:
1. Nije bilo prioritetnog
projekta povezivanja Poljske i Njemačke. Sada,
postoje tri priključaka
u jezgrenu mreže (Szczecin-Berlin, Varšava-Berlin
i Dresden-Wroclaw). Varšava-Berlin je također dio Sjeverno more-baltičkog koridora koji se proteže između
Rotterdama i Tallinna.
2. Njemačke luke nisu povezane sa prioritetnim projektom sa srednjoeuropskim
zemljama (Mađarska, Češka, Slovačka, Bugarska, Rumunjska). Sada je ta veza
dio Orient / istok-Med koridora.
3. Slovačka i Češka nisu
učinkovito spojen sa jugom Njemačke. Sada su
dvije temeljne mrežne veze
(Prag-Nürnberg-Frankfurt
i Prag-München-Stuttgart)
dio Rajna-dunavskog koridora.
4. Dunav je bio samostalni prioritetni projekt, ali
ograničena na unutarnje
plovne putove. Sada Rajna-Dunav koridor ne samo
da će pokriti Dunav, nego će
ga i bolje povezati s drugim
unutarnjim plovnim putovima (Rajna) i obuhvaćaju
željeznicu i ceste za povezivanje Srednje Europe do
Njemačke i Francuske.
Kako su izabrani projekti na području jezgrene
mreže?
Osnovni princip je da je
svaka zemlja ima koristi
od pristupa jakoj europskoj
jezgrenoj prometnoj mreži
- omogućuje se slobodan
protok ljudi i robe. Sve europske zemlje će biti spojene na tu mrežu.
Projekti na jezgrenoj mreži
koji su identificirani kao
prioritet za EU sredstva za
sljedeće financijsko razdoblje (2014.-2020.) nalaze
se ovdje (LINK aneks Reg-
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ulacije Povezivanje Europe - vidjeti
Aneks ovog dopisa).
Ovi projekti su prihvatljivi za EU prijevozno financiranje za 2014.-2020.
jer:
1.ispunjavaju kriterije navedene u
metodologiji jezgrene mreže (vidi
dolje za više informacija o metodologiji i kriterijima)
2.imaju visoku dodanu vrijednost EU
3.te su zrele za provedbu između
2014. i 2020.
Biti će do država članica da dostave detaljne prijedloge Komisije i na temelju
toga će biti dodijeljena sredstava. To bi
se trebalo dogoditi do početka 2014.
Točna razinu raspoloživih sredstava
EU ovisi o detaljima za nacionalne
prijedloga. Sveukupno, EU doprinos
velikoj prometnoj infrastrukturi će
obično biti oko 20% od investicijskih
troškova za bilo koje 7-godišnje proračunsko razdoblje. Podrška za pojedine studije može biti i do 50%, a za
studije i građevinske radova u slučaju prekograničnih projekata do 40%.
Ostalo je iz država članica, regionalnih vlasti ili eventualno privatnih investitora. Za najmanje 11,3 milijarde
€ prsten ograđeno za MS dostupno
pod uvjetima Kohezijskog fonda, sufinanciranje može ići i do maksimalno 85%.
Koji su stroži zahtjevi
za jezgrenu mrežu?
Projekata koji su dobili sredstva na
jezgrenu mreže će morati zadovoljiti
zahtjevne tehničke uvjete koje će trebat primijeniti.
Ima smisla da posebice za jezgrenu
mreže, tehnički uvjeti moraju biti
kompatibilni u cijeloj mreži. Na primjer, to znači da ERTMS (European
Rail Traffic Management System) osnovni sustave za kontrolu vlakova
moraju biti u uporabi svugdje. Jednako tako, cestovni sigurnosni standardi u pogledu zahtjeva sigurnosti
tunela i zahtjeva za sigurnost na cesti
moraju biti primjenjeni duž mreže, i
tehnologija za ITS (inteligentne transportne sustave) moraju se pridruži-
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ti. Također, ako će u budućnoti biti
izgrađen infrastruktura za punjenje
električnih vozila, logično, ona mora
ispuniti zajednički standard, tako da
se automobili mogu koristiti u cijeloj
mreži.
Kako ćemo doći do 250 milijardi
€ potrebnih za jezgrenu mrežu?
U 31.7 milijardi € izdvojeno za transport pod Connecting Europe Facility
od MFF-a (Višegodišnji financijski
okvir) će učinkovito djelovati kao
“početni kapital” za poticanje daljnjih
ulaganja od strane država članica za
dovršetak teških prekogranične veza i
poveznica, koje inače ne bi mogle biti
izgrađene.
Tu je vrlo jak efekt poluge od TEN-T
financiranja. Iskustvo u posljednjih
nekoliko godina pokazuje da svaka 1
milijun € potrošeno na europskoj razini će generirati 5 milijuna od vlada
država članica i 20 milijuna iz privatnog sektora.
Dodano u ovom zaduženom novcu
je današnja mogućnost priliva novca
iz nove privatnog sektora kroz inovativne financijske instrumente kao što
su projektne obveznice.
Kako radi sufinanciranje? Koliko novca dolazi iz država članica, a koliko iz
Europe.
Prometna infrastruktura zahtijeva
velika ulaganja - a velik dio će uvijek
dolaziti iz zemalja članica. Europska
uloga u smislu ulaganja i koordinacije je dodati vrijednost uklanjanjem
teških uskih grla i izgradnju nedostajućih veza i poveznica, te podržati
stvaranje prave europske prometne
mreže.
Normalne cijene sufinanciranja za
TEN-T projekte na području jezgrene
mreže će biti:
1.Do 50% EU sufinanciranje studija.
2.Za radi i do 20% (na primjer istražni
radovi za glavni tunel)
3.Postoje određene mogućnosti
povećanja sufinanciranja za prekogranične projekte za željeznicu i unutarnju plovidbu (do 40%).
4.Na određenim projektima, kao što
su ERTMS, višim sufinanciranje do
50% može biti dostupno za potporu
državama članicama čineći prijelaz.
Kako se novim TEN-T ispunjavaju zeleni ciljevi?
TEN-T je bitan alat za prometnu politiku kako bi se zadovoljio cjelokupni
cilj smanjenja za 60% emisija iz prometa do 2050. (pogledajte “Prijevoz
2050.” bijeli papir objavljen u 2011.).
U svom srcu TEN-T mreža je multimodalna prometna mreža, olakšavajući znatan pomak putnika i tereta
s ceste na željeznicu i druge oblike
prijevoza. Svi TEN-T projekti moraju
zadovoljiti rigorozne kriterije utjecaja
na okoliš prije nego što su kvalifikacirani za novac EU. Da bi to učinili oni moraju ispuniti sve uvjete, u
smislu planiranja i održivosti kao što
je određeno u EU okolišnom zakonodavstvu.
Pozadina TEN-T Politike
Politika Trans-europske mreže ima
cilj staviti na mjesto prometnu infrastrukture i interkonekcije koje podupiru jedinstveno unutarnje tržište, kako
bi se osigurala slobodan protok roba
i ljudi te podržati rast, radna mjesta i konkurentnosti EU. U prošlosti, transportni sustavi u Europi su
razvijani uglavnom na nacionalnoj
osnovi. To je dovelo do loše ili nedstajuće prometne interkonekcije na
granicama, ili uz ključne koridorima.
Slaba prometna povezanost ugrožava
gospodarski rast. Od 1990-ih, TEN-T
je politika je usmjerila novac EU na
podupiranje razvoja ključnih europskih infrastrukturnih projekata. I
bilo je mnogo važnih priča o uspjehu. Međutim, s obzirom na posebno
teško financijsko razdoblje, postoji
potreba da se preusmjeri EU potrošnju na prijevoz koji daje maksimalnu
dodanu vrijednost - stvaranje snažne
jezgrene europsku mrežu.
Prijevod: SPVH
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JEDAN OD NAS
DARKO GLUIĆ PROMETNIK
VLAKOVA U KOLODVORU KNIN
ta, a ubrzo prelazi u Šibenik također na radno mjesto manevriste.
U rujnu 1991. godine poslije okupacije rodnog sela Žitnića od
strane pobunjenih Srba aktivno se
uključuje u obranu u postrojbama
Hrvatske vojske sve do velebne oslobodilačke akcije Oluja 1995. goPiše: Krešimir Belak
dine. Po oslobođenju okupiranih
područja 02. rujna 1995. godine se
arko Gluić rođen je 22. doseljava u Knin sa obitelji i vraća
svibnja 1970. godine u se na željeznicu na radno mjesto
Drnišu. Osnovnu i srednju nadzornik skretnica u kolodvoru
strojarsku školu također završava u Knin. 2000. godine u Srednjoj proDrnišu, a 1990. godine se zapošljava metnoj školi u Splitu završava školu
na željeznici u Splitu kao manevris- za tehničara željezničkog prometa.
D
Od 2001. godine do danas radi na
radnom mjestu prometnika vlakova u kolodvoru Knin. Sa poslom je
zadovoljan, jedino u noćnoj smjeni
jedan prometnik jedva sam stigne
obaviti sve radne zadatke na vrijeme. Stoga apelira na odgovorne
da ponovno uvedu vanjskog prometnika u noćnoj smjeni u kolodvoru Knin. U obitelji živi sa suprugom Boženom, majkom Marijom
i troje djece, kćerkom Marijom 21
godinu te sinovima Mile 18 i Ante
14 godina.
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T
Kristina Krivačić
tajnica
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Lijepo mi je na poslu
ajnica u poslovima organizacije i regulacije prometa
HŽ Infrastrukture, Kristina Krivačić, „novo je lice“ u „žutoj
kući“. Na željeznici je već sedam
godina, a kao tajnica u Mihanovićevoj radi tek osam mjeseci.
Iako je po struci prometnica, Kristina taj posao nikada nije radila.
- Sedam godina sam radila kao
popisni vlakovođa u Zagrebu. Ukazala se prilika za
to radno mjesto i nisam se
puno dvoumila. Kao popisni vlakovođa radila sam od
2006. do 2012. godine. Iako
je posao zahtjevan ništa mi
nije teško padalo. Osnovno
kod djelatnosti popisnog vlakovođe je priprema popratnih dokumenata za urednu
otpremu vlakova. Ako nigdje
drugdje, na Glavnom kolodvoru sigurno ima vagona, tako da
je bilo i dosta posla. Rad u turnusu mi je odgovarao i ostavljao
više slobodnog vremene pošto
sam na posao putovala iz Zvečaja. Bilo dosta hodanja, i po kiši i
po snijegu, od vagona do vagona.
Noću je bilo manje vlakova, ali noć
nije lako izdržati. Dečki koji su
samnom radili su me jako dobro
prihvatili i pomagali koliko god su
mogli. U ožujuku ove godine došla sam u Direkciji i sada radim kao
tajnica u HŽ Infrastrukturi. Prijatelji i prvo radno mjesto uvijek
će mi ostati u lijepom sjećanju.“
- Ovo je drugačija sredina i možeš
li nam reći kako si se ovdje snašla?
-„Nisam dugo ovdje, ali ovdje je
ipak posao nešto lakši i ugodnija
je radna okolina. Posao je možda i
manje zahtjevan. Na kolodvoru je
s druge strane puno toga drugačije bilo posloženo. Tamo su ljudi
drugačiji i nisi morao prikrivati pravo raspoloženje. Ukoliko ti
dođe kakva kriza, jedostavno odeš
malo na zrak, prošećeš i „dođeš
k sebi“. U Mihanovićevoj uvijek moraš biti vedar,
veseo i dotjeran. To, osim
ovog posljednjeg, nije svaki put
jednostavno. U Mihanovićevoj se
radi osam sati, pa svaki dan putujem do Duge Rese, a to zna biti naporno. No sretna sam da radim.”
Kristina je rodom iz Zvečaja
pokraj Mrežnice. Oni koji vlakom
putuju prema Rijeci sigurno prepoznaju i pamte prekrasne pejzaže
kada se prođe Duga Resu i iz vla-
ka se tada pružaju izuzetni pogledi na Mrežnicu. U Zvečaju nema
previše posla, pa ljudi uglavnom
putuju prema Karlovcu i Zagrebu.
Putovanja vlakom se zbog zatvora
i radova na pruzi znaju odužiti, a
česta su i presjedanja u autobuse.
- „Iz noćne smjene nekada sam
po dva sata putovala do kuće.
No prije se nisu događala otkazivanja vlakova. Prošla zima
bila je jako gadna. Srećom
najgori sam period bila na
godišnjem odmoru. Ujutro
je manja gužva pa je lakše.
Nakon posla kući putujem
vlakom u 15,46. Taj je vlak
vlak je uglavnom pun, a
pošto stižem u posljednji
čas, najčešće stojim. I kad
uhvatim mjesto i sjednem,
najčešće ga ustupim starijima. To danas više nije
običaj. Učenici uglavnom
nabiju slušalice na uši i
gledaju kroz prozor. Naša
sugovornica se ipak malo
„približila“ Zagrebu i sad
živi u Dugoj Resi. Sada
u zimsko doba, Kristina
od kuće odlazi i vraća
se po mraku.
- Sada sam ipak nešto bliže Zagrebu. Iako nismo previše udaljeni roditelji i brat me često zovu
doma, teško stižem. Ljeti se nađe
vremena pa tada ostanem dulje i
uživam na Mrežnici. Kada govori
o planovima i ambicijama, Kristina ne krije kako bi željela upisati
fakultet, a što će dalje biti teško je
progozirati.
Piše: Gustav Trogožar Kekec
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Problemi s prodajom
prijevoznih karata
u Međimurju
Piše: Neven Topolnjak
Prijevoz putnika u Međimurju po ostvarenom radu spada u sam vrh HŽ
– a, odmah iza Zagrebačkog područja, a ravnopravno sa kolodvorima Sjeverozapadne Hrvatske koji su gotovo
svi izrazito jaki u prijevozu putnika.
Na području Međimurja je 2009. godine otpremljeno 660.307 putnika, dok
je prošle 2012. godine taj broj dosegnuo gotovo milijun putnika (982.314
otpremljenih putnika). U tom broju,
osim rada putničkih blagajnika sudjeluju i prometnici vlakova koji također
prodaju prijevozne isprave i time
pridonose ostvarivanju doista solidne
zarade koja se 2012. godine popela na
gotovo 7.000.000,00 kuna.
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Problema u samom procesu ispostavljanja prijevoznih isprava ima svugdje
i uvijek će ih biti, te je samo pitanje
dobre volje i novčanih sredstava da se
problemi riješe kako bi rad djelatnicima koji prodaju prijevozne isprave bio
lakši, a da putnici na svojoj koži nimalo
ne osjete probleme koji postoje unutar
HŽ – a. Najveći problemi u radu javljaju se od prvog do petog u mjeseci kada
se izdaju mjesečne prijevozne isprave
za učenike srednjih škola. Tada su
gužve na šalterima velike, a prometnici
uz odgovoran posao regulacije prometa zaista moraju upregnuti sve snage
da na siguran način prime, dočekaju i
otpreme vlakove i uz to prodaju karte
korisnicima prijevoza na prihvatljiv i
uljudan način.
Najveći problem predstavlja administracija jer se najprije traži ime učenika u popisu učenika srednjih škola
Međimurske županije radi provjere
ispunjava li učenik pravo na sufi-
nanciranje, zatim se popunjava jedna priznanica za Vladu RH, pa druga
priznanica za Međimursku županiju, te
se na kraju izdaje mjesečna karta. Podaci na te dvije priznanice su gotovo
identični, te je prijedlog prometnika
vlakova da se stvar pojednostavni i da
se svaki mjesec ne ponavlja upis podataka koji su stalno isti, već da se upisuje
samo ako je došlo do promjene kojeg
od podataka, jer je statistički gledano
oko 99,35 % sigurno da ako Ivica u rujnu krene u 1. , da će i u prosincu ili u
svibnju ići također u isti razred. Kako
bilo da bilo ipak je našim putničkim
blagajnicima i prometnicima vlakova
veoma ugodno vidjeti prepune šaltere
i redove putnika koji čekaju na kupnju
i izdavanje prijevoznih isprava jer nam
puni vlakovi zadovoljnih putnika svima donekle garantiraju sigurno radno
mjesto, a ostvareni prihodi omogućuju
isplatu plaća u reguliranim iznosima i
na vrijeme.
RAD DALMATINSKIH LUKA
leđa od aktualne vlasti. Pokazatelji rada
po lukama za ovu godinu su slijedeći:
piše: Ante Kunčić
U ovom tekstu želim se osvrnuti na
rad dalmatinskih luka i njihovu ulogu
i važnost za HŽ Infrastrukturu. Na
početku želio bih istaknuti kao najveći
problem triju srednjedalmatinskih
luka je pruga koja nije elektrificirana
pa samim time niti konkurentna luci
Rijeka koja usput rečeno ima i vjetar u
-Luka Ploče: prevezeno 2 milijuna tona tereta
-Luka Šibenik:
prevezeno 400.000 tona tereta
-Luka Solin:
prevezeno 370.000 tona tereta
-Luka Zadar kroz proteklu godinu gotovo da nije niti radila.
Najveći razlog ovako loših podataka
o broju prevezenih roba leži u ekonomskoj situaciji u kojima se nalazi naša
država kao i loše upravljanje poduzeća
HŽ-Cargo koji je jednostavno rečeno
pred bankrotom. Uz sve navedeno i
naša firma pridonosi ovakvim rezultatima kroz neodržavanje pruga poglavito zadarske pruge gdje je brzina 40
km/sat. Najnovija situacija se događa
u kolodvoru Šibenik luka koja se pretvara u otpremništvo samo iz razloga
ukidanja radnih mjesta. Kroz probleme koji su evidentni otvara se pitanje
„bosanske pruge“ koja je elektrificirana
i koja je najbrži pravac ali i to je stvar
politike. Na kraju želim kazati da naše
luke nisu teret nego blagodat koju treba iskoristiti te ulagati u infrastrukturu
kako bi pristup lukama bio što brži a
samim time će doći do novih tereta.
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KOLODVOR KUTINA
Piše: Branko Marijanović
K
utina je grad udaljen 70 kilometara od Zagreba smješten
na južnim obroncima šumovite i vinogradima obrasle Moslavačke gore i na samom rubu Lonjskog
polja, jednog od najvećih močvarnih
područja u ovom dijelu Europe. S
oko 14.000 stanovnika Kutina je
najveći moslavački poslovni,
trgovački i administrativni
centar i sjedište najvećih moslavačkih poduzeća. Najznačajnija
poduzeća u Kutini su: Petrokemija d.d. tvornica umjetnih gnojiva, Selk d.d. tvornica elektronskih dijelova, Messer Tehnoplin
Croatia te Turbomehanika d.o.o. i
niz manjih i srednjih poduzeća koja
dopunjavaju gospodarsku sliku grada. Danas u samom gradu živi oko
14.000 stanovnika, a na širem području živi oko 23.000 stanovnika pa
je tako Kutina drugi grad po veličini
u Sisačko-moslavačkoj županiji. Prometno je Kutina povoljno smještena uz autocestu Zagreb-Lipovac, na
koju se spajaju magistralni pravci
prema Garešnici, Daruvaru, Bjelovaru i Virovitici. Ime Kutina se prvi put
spominje 10. studenog 1256.godine
u Povelji ugarsko-hrvatskog kralja
Bele IV. Kutina (KOTINNA) se prvi
put spominje kao župa 1334. godine
16
s crkvom Svih Svetih, a drugi put
1488. godine s crkvom Sv. Katarine.
U pogledu političke uprave Kutina
postaje 1745. kotar i pridružuje se
požeškoj županiji do 1886., zatim
bjelovarsko-križevačkoj
županiji,
1924. osječkoj oblasti, 1931. banovini savskoj, dok je danas u sastavu
Sisačko-moslavačke županije. Sredinom 18. stoljeća Kutina dobiva prvog
učitelja, a sredinom 1789. sagrađena
je prva škola. U to vrijeme Kutina
ima kirurga i ljekarnu, a 1850.godine
u Kutini počinje raditi pošta. Telefon
je u Kutinu uveden 1895. godine, a
željeznica je izgrađena
1 8 9 7 .
godine. Paneuropski koridor 10 od Zagreba prema Vinkovcima i dalje prolazi kroz
Kutinu, a dokaz da je Kutina u davna
vremena bila križanje putova bilo je i
rimsko naselje (u rimskim ispravama
spominjano kao Varianis) čiji se ostatci nalaze u istočnom dijelu grada.
Ponos grada su crkva Majke Božije
Snježne, stoljetni park kestenova u
starom centru i kuća obitelji Pazdera
s okućnicom u najprometnijem dijelu grada. Iz svega je vidljivo da Kutina
ima bogatu povijesnu, kulturnu i gospodarsku prošlost a vjerujem i nadam se da će isto tako biti u budućnosti. Kaže se u narodu tamo gdje prolazi
željeznica ima i života, samo ne znam
da li za tu izreku (u novije vrijeme)
znaju oni koji odlučuju o budućnosti
željeznice i željezničara, koji odlučuju o naši životnim sudbinama. Po
mnogima Petrokemija, Selk i HŽ
u Kutini su nositelji gospodarstva i
garancija za bolju budućnost te promotori pozitivnog rada na području
cijele Lijepe naše. Pitam se o čemu
razmišljaju oni koji trenutno „diraju“ u Petrokemiju i da li znaju što
Petrokemija znači za šire područje
Moslavine. Mi željezničari bojimo se „domino efekta“ u slučaju
prestanka rada Petrokemije jer
će se negativan učinak odraziti
i na ostala gradska poduzeća
i ustanove i gospodarstvo u
gradu Kutini, a da ne govorim o pojedinačnim obiteljskim i ljudskim sudbinama.
Na nama zaposlenicima je
da radimo i budemo nagrađeni sukladno našem
radu, a na onima koji odlučuju o
našim budućnostima da nam to ostvare i da isto tako budu nagrađeni sukladno njihovim planovima i
pozitivnim učincima. Moramo biti
svjesni činjenice („i mi i oni“) da tko
što radi sebi radi i da jedni bez drugih dugoročno ne možemo opstati!
Ipak red je podastrijeti i malo poda-
KOLODVOR
na peronu br. 24
taka o kolodvoru Kutina.
U kolodvoru Kutina TP osim formiranja i rasformiranja vlakova koji
završavaju odnosno započinju vožnju u kolodvoru Kutina TP vrši se
i djelomična prerada kod vlakova
koji u svom sastavu voze vagone za
kolodvor Kutina TP, B.Jaruga, M.
Gračenica, Popovača i Novoselec ili
uvrštavaju u vlak vagone koje kolodvor Kutina otprema za kolodvore do
susjednih rasporednih kolodvora.
Glavne operacije predstavljaju proces rastavljanja i sastavljanja vlaka,
prilikom čega se pojedine grupe
vagona upućuju na određene grupe
kolosijeka zavisno od vrste robe i primatelja. Prometnik vlakova Kutina
TP obavještava odgovarajuće osoblje o odstupanju od plana otpreme
bruta i o potrebnom radu, o obujmu
manevarskog rada koji se očekuje, o
zakašnjenju i prijevremenom prometovanju teretnih vlakova i dr. vlakovi koji završavaju vožnju u kolodvoru Kutina. Na osnovu podataka od
skladištara i dispečera u Petrokemiji
d.d., prometnik vlakova Kutina TP
utvrđuje ukupnu količinu bruta za
otpremu, te izrađuje plan otpreme
bruta kao i posluživanje industrijskih
kolosijeka kolodvora B. Jaruga, M.
Gračenica, Popovača i Novoselec u
suradnji sa planerom transportne operative HŽ Carga. Plan otpreme bruta se izrađuje u skladu sa postojećom
prometnom situacijom a u obzir se
mora uzeti i dolazeće bruto, te se tako
planira ukupan rad oko ranžiranja u
kolodvoru, iskorištenja lokomotiva
itd. Nakon prikupljanja podataka o
sastavu vlaka sa djelomičnom preradom, prometnik vlakova određuje plan ranžiranja s kojim upoznaje
rukovatelja manevre uručenjem jed-
nog primjerka rasporeda manevre
(EPS-7), te naređuje rastavljanje vlaka kojim i rukovodi.Rad manevre u
kolodvoru Kutina TP po poslovnom
redu kolodvora obavlja se na istočnoj
strani tako da prometnik vlakova
formira manevarske putove vožnje
putem SS postavnice, a na zapadnoj
strani kolodvora Kutina TP to čini
putem skretničara na bloku II.
Između formiranja i rasformiranja
vlakova obavlja se postava vagona
na industrijske kolosijeke kolodvora
Kutina (Glinara I, Glinara II, Čađara,
Petrokemija,
Hrvatske
šume)
posluživanje industrijskih kolosijeka
Kutine PP industrijskih kolosijeka
kolodvora i prvog manipulativnog
kolosijeka obavlja se stalnim manevarskim sastavom čiji rad planira prometnik vlakova Kutina TP u
suradnji prometnika vlakova Kutina
PP. Praćenjem kretanja bruta i plana postave za industrijske kolosijeke
kolodvore B. Jaruga, M. Gračenica, Popovača i Novoselec formira se
kružni vlak koji isto poslužuje.
Iznimno moram napomenuti da je
SS uređaj (kolodvorska postavnica) u kolodvoru Kutina TP (LORENZ) u ovisnosti sa kolodvorskom
postavnicom kolodvora Kutina PP
(INTEGRA), jer u slučaju zaključavanja kolodvorske postavnice Kutina
TP prometnik vlakova u Kutina PP ne
može rukovati ulaznim signalima AT
i BT kao i tasterom davanja privole
(taster smjera) za smjer Banova
Jaruga što znači da bi vlakovi između
kolodvora Banova Jaruga i Kutina PP
morali prometovati u kolodvorskom
razmaku.
Iako je HŽ podijeljen, ne tako davno, na trgovačka društva to se među
zaposlenicima u kolodvoru Kutina
ni najmanje ne osjeća. Sam proces
rada ih veže i oni ponosno ističu da
su samo željezničari, pa eto i i na Dan
hrvatskih željeznica (05. listopad) to
i pokazuju na zajedničkim druženjima i domjencima. No ipak, samo
reda radi, da naglasim koje službe
i koliko zaposlenika trenutno ima
kolodvor Kutina. HŽ INFRA ima
25 zaposlenika: (1 šef, 1 pomoćnik,
1 tehnolog, 12 prometnika vlakova,
10 skretničara). HŽ CARGO ima 56
zaposlenika: (1 šef područnog centra,
a ostali su: blagajnici, pregledači vagona, bravari, manevristi, rukovatelji
manevre, vlakovođe i skladištari).
HŽ-PUTNIČKI PRIJEVOZ ima 4
zaposlenika (1 kolodvorska i 3 putničke blagajnice). Svi oni čine jedan
skladan i učinkovit kolektiv. Da je
Kutina uistinu velik kolodvor u sustavu HŽ-a govore i podatci iz „Analize rada vagonske službe za 1-9
mjesec 2013. godine“. Po toj Analizi
u 2013. godini utovareno je 10751
vagon ili 435517 tona a istovareno
je 3086 vagona ili 145905 tona, što
znači da je u kolodvoru Kutina ukupno obrađeno (utovar+istovar) 13837
vagona ili 581422 tone. U usporedbi
za 2012. godinu plan za prvih devet
mjeseci ostvaren je preko 100%, a
zaposlenici se nadaju da će se opseg
rada u budućnosti u Kutini povećavati u interesu svih struktura zaposlenika. Prilikom odlaska iz Kutine
nad gradom su se nadvili crni oblaci
koji ne slute na dobro. Razmišljam da
li je to simbolika, moja mašta, ili…
!? Ne, to je ipak samo potvrda dobre vremenske prognoze koja je najavila loše vrijeme u idućih nekoliko
dana, a ovaj grad i njegovi stanovnici
zaslužuju vedrija vremena koja će nadam se uskoro doći!
17
PRENESENO
na peronu br. 24
Duhovnost u menadžmentu u sv
Samo takve, hrabre osobe prepoznaju svoj kairos, svoj sretni trenutak koji ih lansira u orbitu u kojoj
i ono nemoguće postaje moguće.
Hrabri ljudi imaju želju i moć
da plivaju protiv struje, da budu
pošteni u nepoštenom okruženju,
da žive pravedno u nepravednim
strukturama društva, da budu svoji, što bi rekao naš pjesnik August
Šenoa u pjesmi: »Budi svoj«. Ne
kaže se badava u narodu da sreća
prati hrabre. Sreća i uspjeh uvijek
su na strani hrabrih ljudi. Oni se ne
boje davati i gubiti jer su uvjereni
da je to put istinskog uspjeha. Uspješni menadžeri koji su socijalno
osjetljivi i znaju davati onima koji
su u nevolji uspješnije posluju od
škrtaca koji ljubomorno čuvaju
samo za se.
Budi pouzdan upravitelj i
imaj povjerenja u svoje ljude
Budi hrabar i znaj prepoznati svoj kairos
Hrabrost je krepost jakih ljudi.
A čovjek je jak onoliko koliko
je duhovno jak. Viktor Frankl,
poznati bečki filozof i psiholog,
utemeljitelj logoterapije, nove psihološke metode liječenja smislom, kaže da strahote njemačkih
logora nisu preživjele osobe koje
su bile fizičke jake, nego one koje
su bile jake duhom, koje su znale
osmisliti besmisleni život, očuvati
nadu i hrabro nositi svoj križ. To
je hrabrost koja donosi pobjedu.
Biti hrabar znači usuditi se biti
originalan, drukčiji od mase koja
te okružuje. Hrabri su ujedno i
kreativni. Oni se ne boje izazova.
Oni ne idu samo utrtim putovima
nego se usude krčiti nove putove.
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Biti pouzdan upravitelj znači držati se svojih riječi i uvijek stajati iza
njih. Pouzdana osoba ispunjava
svoja obećanja. Ona ne obećava
olako, nego najprije dobro promisli
hoće li moći ostvariti ono što obeća,
a tek onda to učini. Koliko se nesreća dogodi zbog lažnih obećanja.
Koliko je propalih brakova zbog
neodržavanja zadanih obećanja.
Kako je lijepo imati prijatelja u kojeg se uvijek možeš pouzdati. Uspješni upravitelj je pouzdana osoba u koju se njegovi radnici mogu
uvijek pouzdati. Sveti Josip je pouzdani upravitelj kojemu je sam Bog
povjerio na odgoj i čuvanje svoga
Sina Isusa Krista. A taj čovjek nije
puno pričao, ali je uvijek vjerno
izvršavao ono što je Bog od njega
tražio da učini. Nadalje, pouzdan
upravitelj ima povjerenja u svoje
ljude s kojima radi. Radnici vole
da njihov šef ima u njih povjerenja.
Tada rade sa srcem i postižu daleko bolje rezultate od onih radnika
koje njihov šef neurotično nadgleda i za sve odlučuje.
Poštuj svoje radnike i budi svjestan da ministar znači sluga
Uspješni menadžer poštuje svoje
radnike i spreman je založiti se za
njih kad god je to potrebno. Upravitelj koji je istinski duhovan i živi
autentično svoju vjeru poštuje svoje radnike jer vjeruje da su stvoreni na sliku Božju. Duhovan čovjek
poštuje jedinstvenost i dostojanstvo svake ljudske osobe i zna da se
njome ne može i ne smije manipulirati. Dobar upravitelj ide i korak
dalje. On ne samo da poštuje i strpljivo podnosi druge nego on njima i služi. Biti ministar u doslovnom prijevodu te riječi znači biti
sluga drugima. To na prvi pogled
izgleda čudno i neprihvatljivo
našoj oholosti i umišljenosti, ali,
gledajući iz Božje perspektive, čovjek se najbolje ostvaruje onda kad
nesebično služi drugima. Služiti
drugima u čistoj ljubavi znači ostvarivati sebe na kraljevski, štoviše
na božanski način. Isus je tako živio i radio. Nakon što je učenicima
na Posljednjoj večeri oprao noge,
Isus im je rekao: »Primjer sam
vam dao da i vi tako činite.« Ako
je Sin Božji mogao svojim učenicima oprati noge, zašto jedan menadžer, jedan istinski duhovan upravitelj ne bi mogao svoje radnike,
barem ponekad, iznenaditi nekom
sličnom gestom. Na taj bi način
pridobio njihova srca i oni bi tada
s ljubavlju i oduševljenjem radili za
njega i onda kad ih ne nadgleda.
PRENESENO
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jetlu integralne antropologije
Vjeruj Bogu i
misli pozitivno!
Vjera je moć u
nemoći.
Čovjeku
koji vjeruje ništa nije
nemoguće. Ovdje
treba dobro razlikovati autentičnu vjeru
koja čini čudesa od
zamke New agea koji
propagira lažnu svemoć ljudskih misli,
ne znam kako one
bile jake i pozitivne.
Čovjek po svojoj
naravi i samo svojim
silama ne može činiti čudesa. Ali svojom
vjerom može ući
u Božji svijet i tada će se događati čudesa. Po našoj vjeri djeluje
čudesna Božja snaga. Aktiviranjem
samo naših pozitivnih misli djeluje prirodna moć sugestije. Ona je
ograničene naravi. Često samo uklanja neke simptome, ali probleme
u korijenu ne rješava. Zato uspješni
menadžer koji provodi duhovni život, stavlja svoje pouzdanje u Boga
i vjeruje u njegovu svemoć. Takav
upravitelj redovito se moli Bogu i
vjeruje da je čovjek najveći kad je
na koljenima pred Bogom. Kako je
lijepo živjeti sa sviješću da našem
Bogu ništa nije nemoguće. Život
menadžera je često stresan i nepredvidiv. Nerijetko se nađe pred nemogućim misijama. Tada treba aktivirati svoju vjeru u Boga, kome ništa
nije nemoguće. U Bibliji imamo za
to prekrasan savjet koji kaže: »Povjeri Gospodinu putove svoje i on će
sve voditi« (Ps 37, 5). Uz takvu vjeru
u Boga treba uvijek imati pozitivne
i optimistične misli. Radosna osoba koja pozitivno razmišlja, koja je
puna optimizma, ona osvaja druge.
Ljudi joj se otvaraju i lakše joj vjeruju. Uspješan vođa zrači optimizmom i radošću. Njegovi radnici
usvajaju njegov optimizam i postižu
bolje rezultate u svome poslu. Namrgođeni i neurotični menadžer tjera
ljude od sebe. Muhe idu na smeće, a
pčele obilaze cvijeće. Turobne i pesimistične osobe vide najprije ono
negativno u ljudima, dok pozitivne
i optimistične osobe vide najprije
ono što je dobro i pozitivno u drugim ljudima.
Budi slobodan i usudi se gubiti da mogneš dobiti
Duša najviše uživa kad je slobodna. Bog je obdario dušu slobodom koju treba ljubomorno
čuvati i u njoj rasti. Bog najviše
poštuje ljudsku slobodu, više od
ijedne liberalne stranke. Ljudi
proklinju i psuju Boga, a on sve to
podnosi, ali jednom će zatražiti
od čovjeka odgovornost za povjerenu slobodu. Erich Fromm je
napisao knjigu s čudnim naslovom: »Bijeg od slobode«. Prema
njemu, sloboda je dar i teret, pa
čovjek pronalazi razne načine da
pobjegne od nje. Prihvaćanje slobode vodi u odgovorni život, dok
bijeg od slobode vodi u ovisnost i
razne psihičke konflikte. Sloboda
je kategorija duha. Biti slobodan,
prije svega znači biti odgovoran
za svoj život i za povjereno blago.
Istinski slobodna osoba ne djeluje
po diktatu svojih pohlepa i megalomanskih požuda koje traže
trenutno zadovoljenje. Pohlepni
menadžeri opsjednuti diktatom
uspjeha i megalomanskog profita uništavaju sebe i svoje ustanove. Sjetimo se propasti banaka
i raznih poduzeća koja su došla
u stečaj ili propast zbog pohlepe
svoga menadžmenta. Autentično slobodna osoba poznaje svoja
ograničenja, zrelo ih prihvaća i
sukladno svojim sposobnostima
prihvaća nove izazove. Oni koji
slobodu shvaćaju kao mogućnost
da čine što im se prohtije, srljaju
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u propast. Koji slobodu doživljavaju kao potpunu neovisnost
o Bogu i njegovim zapovijedima
jesu opasni ljudi kojih se treba
dobro čuvati. Tko svoju slobodu
tako shvati i živi, taj je spreman
gaziti po tuđim glavama samo da
postigne zacrtani uspjeh i ostvari
svoju karijeru.
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Božjem.
Prema tome, glavna oznaka pravog
i uspješnog menadžera je ljubav.
Uspješni vođa voli ljude, voli svoj
posao, voli Boga koji nas jedini
može osposobiti za autentičnu
ljubav. Sveti Pavao kaže da je
ljubav
Nesebično ljubi
Boga i
bližnjega
– tajna
sretnoga
života
K o n a č no,
deseta
zapovijed
za ostvarenje uspješnog
menadžera
jest poziv da
nesebično voli
ljude. Ljubav je
najbolji i najsigurniji dokaz dobroga psihičkog i
duhovnog zdravlja osobe. Čovjek
je stvoren iz ljubavi Božje. Ja postojim jer me je Bog htio i volio.
Prorok Jeremija kaže: »Prije nego
što te oblikovah u majčinoj utrobi, ja te znadoh« (Jer 1, 5). Ljubav
je najveća i najvažnija jer smo mi
u konačnici stvoreni za ljubav, po
ljubavi ćemo biti suđeni i ljubav će
biti naše trajno stanje u kraljevstvu
Božja razlivena u
našim srcima po Duhu Svetom
koji nam je dan. Što je čovjek bliže
Bogu, bit će više ispunjen ljubavlju
i moći će više voljeti.
Ljudi vole biti u blizini onih koji
ih vole. Autoritarni vođe ostvaruju
poslušnost zadajući strah svojim
podređenima. Pravi vođe, uspješni
upravitelji ostvaruju suradnju i
motiviraju svoje radnike pokazujući im da ih zaista vole. Jedino
prava ljubav ima moć pokrenuti
najjače naše snage i zakopane talente. Toplina Sunca iz hladne zemlje izvlači prekrasne plodove. Tako
i toplina ljudskog srca ima moć
motivirati osobe da od sebe dadnu
ono najbolje.
Spomenute
zapovijedi za
menadžere
moguće
je
o s t v ar i v at i
ako je osoba
zrela osoba, psihički
stabilna,
društveno
angažirana
i duhovno
osposobljena, a
to znači
otvorena Bogu
svojom
vjerom, nadom i ljubavlju.
Ne bih se iznenadio da ove zapovijedi budu ismijane od strane modernih menadžera iz Wall Streeta ili
s nekih svjetskih burzovnih centara
moći. Ovo nije ljudska mudrost. U
ovim zapovijedima prisutna je volja Božja i njegov pogled na uspjeh.
Blago onim upraviteljima koji tako
žive. Prolazi svijet i njegova mudrost, a vječno ostaje Bog i ono što
je s Bogom učinjeno. »Što koristi
čovjeku da čitav svijet zadobije, a
dušu svoju (sebe) izgubi.«
Biti hrabar znači usuditi se biti originalan, drukčiji od mase koja te okružuje. Hrabri su ujedno i kreativni. Oni se ne boje izazova.
Oni ne idu samo utrtim putovima nego se usude krčiti nove putove. Samo takve, hrabre osobe prepoznaju svoj kairos, svoj sretni
trenutak koji ih lansira u orbitu u kojoj i ono nemoguće postaje moguće. Duhovan čovjek poštuje jedinstvenost i dostojanstvo svake
ljudske osobe i zna da se njome ne može i ne smije manipulirati. Dobar upravitelj ide i korak dalje. On ne samo da poštuje i strpljivo
podnosi druge nego on njima i služi. Biti ministar u doslovnom prijevodu te riječi znači biti sluga drugima. Autentično slobodna osoba poznaje svoja ograničenja, zrelo ih prihvaća i sukladno svojim sposobnostima prihvaća nove izazove. Oni koji slobodu
shvaćaju kao mogućnost da čine što im se prohtije, srljaju u propast. Koji slobodu doživljavaju kao potpunu neovisnost o Bogu i
njegovim zapovijedima jesu opasni ljudi kojih se treba dobro čuvati.
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Kada vlakom
do Čaglina?
Tomislav Varga
prometnik vlakova u Kotoribi.
…Čestit i blagoslovljen Božić,
te sve najbolje u Novoj 2014.
godini svim članovima i članicama Sindikata prometnika
vlakova Hrvatske…
piše: Branko Cindrić
Z
grada ispred koje su četiri
kolosijeka prekrivena slojem oksida, složeni stari
pragovi, tračnice, daju mi za pravo
vjerovati da se nalazim na prostoru kolodvora. Sa kolodvorske
zgrade je vjetar otkinuo ploču s
nazivom, a plastična koja bi trebala svijetliti noću, nema slova.
Izbrisalo ih je vrijeme, kiša, sunce.
Ovim krajem od svibnja 2010. godine nije prošao vlak.
Nalazim se u Čaglinu, mjestu u
Požeško – slavonskoj županiji.
Općinu Čaglin čini 31 naselje,
ima oko 3000 stanovnika, a najveća naselja su Čaglin sa 680 i
Ljeskovica sa 670 stanovnika.
Zbog lošeg stanja pruge na dioni-
ci Pleternica – Našice došlo je do
obustave prometa vlakova, čime
je ovaj dio Slavonije poznat kao
“Požeški bazen“ ostao prometno
odsječen od Osijeka, grada u kojemu studira veliki broj mladih
ovoga kraja. Da se to ne dogodi,
umjesto vlakova, po voznom redu
na ovoj dionici voze autobusi, a u
tijeku je i obnova pruge. Radove
koji su započeli sredinom svibnja ove godine izvode „Pružne
građevine“. Od 17,5 kilometara
koliko ima od Pleternice do Čaglina, izmijenjeno je oko 13 kilometara kolosijeka, a čišćenje
pružnog pojasa od raslinja je pri
kraju. Radovi se neće prekidati,
sve dok vremenski uvjeti to dozvole, a završetak radova će ovisiti
o dinamici dostave materijala na
radilište. Tračnica ima dovoljno,
ali se povremeno pojavljuju problemi s dostavom drvenih pragova,
što će poremetiti planove da vlakovi iz Pleternice krenu prema
Čaglinu do kraja ove godine.
Zoran Munka
prometnik vlakova
u D. Kraljevcu.
… Neka nam je svima sretan i
blagoslovljen Božić i neka nam
se druge godine ispune samo
lijepe želje, a sve ružno da nestane iz naših života….
Hrvoje Fegeš
postavničar u Čakovcu
“Čestit i blagoslovljen Božić
svim članovima i članicama
SPVH, a pogotovo mojim
prijateljima - željezničarima
iz kolodvora Čakovec i cijelog
Međimurja. Za Novu 2014.
godinu želim svima puno
zdravlja i da nitko na željeznici ne ostane bez posla…”
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Ozljani proslavili stogodišnjicu pruge koja ih povezuje s ostatkom Hrvatske
Piše: Željko Vukelić
Foto: B. Bartsch
Z
adnja dekada mjeseca Studenog u Ozlju,
namijenjena je obilježavanju stote obljetnice željezničke pruge na relaciji Karlovac-Ozalj-Bubnjarci. Središnji
program u organizaciji HŽ
22
Infrastrukture, Grada Ozlja i
Zavičajnog muzeja Grada Ozlja održan je na ozaljskom željezničkom kolodvoru u muzejskom poštanskom vagonu
Hrvatskog željezničkog muzeja.
Ovaj poštanski vagon postao
je mjesto susreta svih zaljubljenika u vlakove i povijest željezničkog prometa. U samom
vagonu postavljena je izložba
fotografija gospodina Dragutina Staničića koji se već
godinama bavi fotografiranjem željezničkih pruga u Hrvatskoj, i koje su dio naše po-
vijesne baštine. Uz projekciju
fotografija i dokumenata, starih
voznih karata i voznih redova,
te stručnim predavanjem predstavljeno je razdoblje gradnje
pruge s gospodarskim razvojem nakon povezivanja s Karlovcem, potom s Bubnjarcima i
Metlikom u Sloveniji (1914. godine). Povodom ovog značajnog
željezničkog jubileja, u ozaljskoj
Gradskoj knjižnici i čitaonici
„Ivan Belostenec“ otvorena je
izložba pod nazivom „Ozaljska
vrata prema svijetu“. U tu svrhu
prikupljeni su razni funkcio-
nalni željezničarski predmeti s
više željezničkih stanica ovog
kraja, čime je formirana sasvim
nova muzejska zbirka Zavičajnog muzeja Ozalj. Prvi dolazak
pruge na teritorij današnje Hrvatske bio je u Kotoribi 1860.
godine, ali u to vrijeme Kotoriba je bila dio Mađarske, pa je u
državno-pravnom smislu prvi
vlak u Hrvatsku došao u Zagreb
na današnji Zapadni kolodvor
1862. godine u sklopu pruge
Zidani Most-Zagreb-Sisak. Nakon što su Austrijanci izgradili
prugu od Zagreba do Karlovca
i pustili je 1863. godine u promet, daljnju su gradnju, u skladu
sa svojim planom povezivanja
s Jadranskim morem, preuzeli
Mađari koji su 1873. godine i
spojili Budimpeštu preko Zagreba i Karlovca s Rijekom.
Obzirom na reference stečene
gradnjom pruge od Zagreba
prema Capragu (Sisku), koncesiju za gradnju pruge od Karlovca preko Ozlja do Bubnjaraca, kao i za njeno upravljanje i
održavanje dobilo je dioničko
društvo Prve jugozapadne krajiške mjesne željeznice. Kako
oni nisu imali ništa osim pruge
i poslova na njenom održavanju, oni su bili pandan današnjem HŽ Infrastrukturi, a korisnik pruge bile su sa svojim
vlakovima i osobljem Mađarske
državne željeznice. Perspektiva
ozaljske pruge konkretizirana je
1914. godine njenim spajanjem
s prugom Metlika - Novo Mesto, što i u današnjem poimanju
međunarodnog prometa ponovo budi davne vizije. Ono što su
zabilježili lokalni mediji vezano
za ovu jubilarnu obljetnicu su
riječi Ozaljske gradonačelnice
Gordane Lipšinić koja je ustvrdila da je već tada Ozalj zajedno s Karlovcem bio upisan u
kartu vrlo rijetkih gradova koji
su imali od 1908. godine hidroelektranu, tzv „Munjaru“, javnu
rasvjetu električnu mrežu prije
mnogih najvažnijih europskih
gradova. Ta činjenica i činjenica
da već sto godina imamo prugu,
koja ide prekrasnim krajolikom,
daje nam za pravo da vjerujemo
da ćemo prugu, koja više nema
značaj prometovanja kao nekada, moći revitalizirati kao turističku atrakciju Ozlja i ozaljskog
kraja uz granicu sa Slovenijom.
Ne krijući da je sentimentalno
vezan za ovu prugu kojom je
u mladosti često putovao, član
Uprave HŽ Infrastrukture Marko Car, obraćajući se uzvanicima u muzejskom vagonu, kazao
je da mu je drago što je u tijeku
obnova dvaju željezničkih mostova, u Zorkovcu i Bubnjarcima,
čime će se podići brzina kretanja vlakova ovom prugom. Već
od 2015. godine, kada radovi
budu završeni, tom će se inves-
ticijom od ukupno 10 milijuna
kuna stvoriti preduvjeti boljeg
gospodarskog korištenja pruge
nego sada, a u viziji HŽ-a je
revitalizacija i drugih lokalnih
pruga, kazao je Car i dodao da
će već naredne godine biti ponovno u prometu i obnovljene
lokalne pruge Caprag-Petrinja,
Pleternica-Našice i Sirač – Daruvar, te od Daruvara do Ćelića
prema Virovitici. Na pitanje
mogu li takve pruge nakon obnove računati i na subvencije u
svom održavanju, Car je kazao
da će se to poslovanje uskladiti
s postojećom europskom praksom. To znači, da željeznička
infrastruktura nije u Europskoj
uniji u režimu subvencioniranja, već je na teret državi, a subvencioniraju se komercijalne
djelatnosti poput prijevoza putnika. Europska praksa je da se
čak sedamdeset posto troška
održavanja pruga financira iz
drugih izvora, iz državnog proračuna ili paradržavnih davanja
poput ekoloških naknada. Operateri teretnog i putničkog prijevoza plaćaju korištenje pruga
kroz naknade, kao što se plaća
korištenje cesta kroz naknade u
cijeni goriva ili kroz registraciju
vozila. Kako neslužbeno saznajem tijekom ove godine uloženo je u željeznicu 1,5 milijardi
kuna, koliko se nije godišnje
uložilo ni jedne godine od 1990.
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SAM U KUĆI
V
Josip Božić
glavni dispečer
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jerovatno se to manje
primjećuje, no u žutoj
kući ima i radnika koji
rade u smjenama i radnih mjesta na kojima uvijek netko mora
biti prisutan. Glavni dispečer
HŽ Infrastrukture smješten je u
maloj sobi na drugom katu i to
radno mjesto zaposjednuto je 24
sata saki dan, i vikendom i blagdanom. Ukupno pet glavnih dispečera rade u turnusu, a u smjeni je uvijek jedan.
U subotu, 30. studenog razgovarali smo s Josipom Božićem.
Odlaskom kolege u mirovinu
2011. godine došao je na ovo
radno mjesto.
- „U početku mi nije bilo idealno, navikao sam na ljude jer sam
mijenjajući radna mjesta s njima
radio cijeli život. Ovdje sam često puta potpuno sam. No brzo
sam se navikao. Zanimljivo, iako
je bila subota, tokom razgovora nismo bili sami, nakon što
su promovirali vožnje „Tin ekspressom“ posjetili su nas Djed
Božičnjak i Zubić vila. Nakon što
je završio „civilnu“ srednju školu Josip Božić se 1982. zaposlio
na željeznici. Javio se na oglas u
novinama i iz Novske se preselio
u Vinkovce gdje je počeo raditi
kao manevrist. Nakon toga je
promijenio brojna radna mjesta
u izvršnoj službi:
„Promijenio sam dosta radnih
mjesta i pomalo napredovao.
Tako sam radio kao telegrafist,
žurnalist, popisni vlkovođa, prometnik. Išao sam na zamjene u
Prometnu operativu Zagreb i
bio sam posljednji koordinator
do njenog ukidanja. To što sam
radio različite poslove u sustavu
danas mi koristi. S jedne strane
razumijem poziciju ljudi s ko-
jima surađujem jer znam njihove probleme, a istovremeno
oni mene prihvaćaju puno bolje nego što bi prihvatili nekoga
koga ne poznaju. Danas mogu
reći da sam volio svako radno
mjesto na kojem sam radio. Upornost me je konačno dovela do
ovoga što danas radim.“
Glavni dispečer objedinjuje rad
svih područnih prometnih operativa po regijama i organizira
posao u suradnji s operativom
i prijevoznicima, koordinira
radnje oko vlaka kod prelazaka
preko područja više operativa
i rješava situacije koje nadilaze
ingerencije područne operative. Kod izvanrednih događaja
glavni dispečer određuje prioritete i prednosti vožnje vlakova. Na malom ekranu glavni
dispečer ima pregled situacije
na svim prugama. Ta se slika iz
minute u minutu mijenja. Evidencija IST-a pokazuje gdje se
trenutno vlak nalazi. Glavni dispečer je taj koji donosi odluke i
to se ve događa u vrlo kratkom
vremenskom razdoblju.
- „Kasnije, gledano sa strane i s
odmakom možda se dobije drugačija slika. No, pred nama je
živi promet i iz minute u minutu
nova situacija. Odluke se donose
u trenu. Treba imati osjećaj za
to što je najbezbolnije rješenje i u dogovoru s prometnikom
i operativom donijeti odluku
koja mora ići u prilog putniku i
prijevoznicima. Ilustracije radi
možemo navesti situaciju kada
lokomotiva na putu od Sesveta
do Dugog Sela ostane u defektu.
Iza tog vlaka u bloku svake 3, 4
minute ide drugi vlak. Osnovno je da mi moramo osloboditi
prugu i prevesti putnike. Treba-
mo odlučiti da li ćemo „skinuti“
lokomotivu ili učiniti nešto drugo.“ Radovi i zatvori pruge, a tih
je puno ove godine, dodatni su
izazov pri organizaciji prometa.
- „ Te situacije jako su složene za
organizaciju prometa. Situaciju
nastojimo sagledati 90 minuta
unaprijed i vidjeti što možemo
prevesti. Izuzetno nam je važna suradnja s prometnicima na
terenu. Putničkim vlakovima
daje se prednost, a teretne „guramo“ najviše što možemo. Brzojavka nam određuje koji se vlakovi spajaju, ali ovisno o situaciji
mi imamo slobodu i drugačije
odlučiti.“ Glavni dispečer vodi
kompletnu tablicu neurednosti u prometu tokom 24 sata i
ujutro tzv „direktorsko izvješće“
šalje predsjedniku i članovima
uprave, u MPPI, Agenciju za
sigurnost prometa i Odnosima s javnošću. U toku službe o
poremećajima u prometu obavještavaju se sustav upravljanja
sigurnošću i odnosi s javnošću,
a o težim udesima elektronski se
obavještava rukovoditelj Sustava
sigurnosti. Josip Božić predsjednik je Podružnice prometnih
dispečera u SPVH i zadovoljan
je statusom kakvo ta struka ima
u okvirima sindikata:
- U SPVH sam dvije i pol godine.
U podružnici nas je šezdeset
prometnih dispečera i dispečera
CDU. U organizaciji imamo
svoje mjesto. Samostalni smo u
odlučivanju i kolege nas uvažavaju. Želja mi je promijeniti sliku i kuloarske priče o dispečerima koje govore kako mi samo
sjedimo i malo radimo. I sam si
se za ovo malo vremena mogao
uvjeriti da to doista nije tako.
Piše: Gustav Trogožar Kekec
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Skup radnika u
kolodvoru Volinja
Piše: Dražen Drčić
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O
vih dana je u kolodvoru Volinja održan skup radnika
RJ ORP Centar za područje sisačke pruge. Kao predstavnik
poslodavca HŽ Infrastrukture d.o.o.
skupu je nazočio Voditelj sektora
prometne tehnologije –zamjenik
direktora RJ ORP Centar gospodin
Tugomir Brleković, a skup su vodili
predstavnici sindikata SPVH Srećo
Stjepić, dopredsjednik i Jakov Rašić,
dopredsjednik-blagajnik.
Dnevnim redom obuhvaćene su
sve poznate već „redovite“ teme i
poglavlja skupova radnika i prijašnjih godina kao što su: ispunjenje
poslovnog plana, razvojni planovi
HŽ Infrastrukture d.o.o., korištenje
GO, rad za druga trgovačka društva, zaštita i sigurnost na
radu, sigurnost prometa pa na kraju kao i
uvijek razno. I ništa ne
bi bilo strašno da nam
se ovih dana nisu pojavile informacije o novoj
mikrosistematizaciji koja
je stavila u sjenu sve nabrojane teme te postala glavna
tema ovog skupa. Radilo se
i radit će se, mora se, zaštita
i sigurnost na radu, bude već
nekako, radilo se i kad smo
manje dobivali zaštitnih sredstava i službene odjeće i da ne nabrajam. Siguran tijek prometa, svakako
na prvom mjestu. Složili smo se svi
i sa time, ali zapitajmo se gdje smo
tu sa postojećim brojem izvršitelja
prometnika vlakova i skretničara.
Izvršenje reda vožnje?? Vrlo teško.
Upravo kad smo mislili da ne može
gore, evo nam tog novog trenutka,
friška mikrosistematizacija. To nas
je posebno razveselilo. Nije nam
bilo teže ni kad nam oteše božićnicu i regres. I tako tamo kažu, ovdje
se ukida tri prometnika, ne treba
drugi prometnik po danu- vidiš da
po noći može sam, sve ide ko podmazano. Pa ovdje tri skretničara,
ondje tri, a tko će postaviti skretnice za namjeravani put vožnje ili
ne daj Bože napraviti križanje, ili
provjeriti da li je vlak potpun stigao, pa i to netko bude, ima vremena, a i vlakova nema. Kako nema?
E pa nema, jer novim redom vožnje
2013./2014., putničkog vlaka eto za
Volinju u jutro nema -ukinut- prometuje samo do Sunje, teretnih,
valjda nema, sve su trase fakultativne, ako bude potrebe uvest će se
koji vlak, ni tog znači nema. Zašto
nema? Susjedi neće da prevoze
robu i terete, ljudi neće da putuju.
Naravno da neće, svakim novim
redom vožnje ih sust a v n o
odbijamo.
Prošli silni remonti, drugi se
rade, a vlak nakon svakog remonta
produži vozno vrijeme za nekoliko
minuta pa sad put vlakom na relaciji do Zagreba traje više nego li prije remonta. Brzine zaista jesu veće,
pa gdje nam je pobjegla računica.
Vozni red. Vlakovi bespotrebno
čekaju križanja po kolodvorima od
pet pa do petnaest minuta. I tako
se i mi i naši putnici već godinama
vrtimo na ringišpilu nezadovoljstva. Jadni prometnik, naravno jedini željezničar u uniformi stoji na
peronu, među putnicima sav sretan
dok ga psuju a ne tuku. Eto zime,
nova muka. Bori se to naše izvršno osoblje, ide promet solidno, no
Putničari nemaju garnitura, otkazuju vlakove, pa ne otkazuju, pa opet
otkazuju, al’ prometnik ne bi dobio
(jadan) informaciju koju bi proslijedio putnicima, od te famozne putničke operative ni da lista. Po kome
će putnici nego opet po prometniku.
Ukida se tako i poveći broj šefova. Ajd razumijemo i to, može se
uz pomoćnike, naravno gdje ih ima,
organizirati rad na području, po
manjim kolodvorima, al’ kažu ukida se i šef ovog kolodvora gdje smo
sada. Ostade i taj mali granični
kolodvor Volinja, al’
kolodvor
velikog značaja za međunarodni
teretni promet bez šefa, gdje je osnovna zadaća kolodvora: prijem i
otprema putnika, međunarodnih
vagonskih pošiljaka te reguliranje graničnog željezničkog
prometa između HŽ-a sa ŽRS
i BHŽJS, tu se obavljaju carinske radnje, nadzor i kontrola
pogranične policije, tu šef
svakoga dana između 08.00
i 09.00 sati treba sravniti
predane i primljene vlakove, odbijene i ne predane
vagone, još hrpu toga kao
i koordinacije svih tih silnih službi. Prometnik vlakova za te radnje
ovlasti nema, a najbliži šef je tridesetak kilometara udaljen od kolodvora Volinja. Kako je to zamišljeno,
ptice neka pogode.
I tako, ljudi odlaze, a problemi ostaju.
Eto, saslušao sve te jade naš zamjenik direktora, izrazio razumijevanje
pa onako dobroćudan i pozitivan
pružio tračak nade u bolje sutra.
Nadajmo se da će naš poslodavac
iznaći razumijevanja i prostora u
okviru svojih mogućnosti da svi zajedno krenemo naprijed, i učinimo
ovo naše društvo na ponos kako
nama tako i našim putnicima i ostalim korisnicima.
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ŠALE
ŠALA MALA
Čudovište
Žena
Sin pita oca:
- Tata, jel’ istina da u
nekim dijelovima Afrike
muškarac ne upozna ženu sve dok je ne
oženi?
Otac:
- Tako ti je, sine moj, u
svim zemljama.
HOBIT: SMAUGOVA PUSTOŠ
Veliki filmski blockbuster koji u
prosincu dolazi u hrvatska kina je
fantastična avantura ‘Hobit: Smaugova pustoš’ (The Hobbit: The Desolation of Smaug) redatelja Petera
Jacksona. Film stiže u rekordnom
broju (šest) različitih kinoformata:
35 mm, digitalni 2D, digitalni 3D,
HFR 3D, IMAX 3D i po prvi puta
u 4DX. Spomenimo da je Peter Jackson revolucionarnu tehniku High
Frame Rate 3D (HFR 3D) po prvi
puta upotrijebio u prvom nastavku
Hobita upotrebljavajući najmodernije digitalne kamere koje snimaju
48 sličica u sekundi te time smanjuju
neoštrine i stvaraju najvjerniju iluziju stvarnosti. Među prvima u svijetu
u Hrvatskoj će se ‘Hobit: Smaugova
pustoš’ moći pogledati uz 4D efekte
u 4DX formatu koji omogućuje ‘ap-
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solutno filmsko iskustvo’, osjećaj kao
da se nalazite u samom filmu zahvaljujući pomičnim sjedalima, mirisu, vjetru, vodi, magli, mjehurićima
i posebnim svjet¬losnim efektima
koji zaokupljaju svih pet osjetila.
‘ Hobit: Smaugova pustoš’ drugi je
nastavak trilogije nastale adaptacijom svjetski popularnog romana
J.R.R. Tolkiena ‘Hobit’ koji je prvi
puta objavljen 1937. godine.
Peter Jackson se, kao i u slučaju ‘Gospodara prstenova’, odlučio
snimiti ‘Hobita’ kao trilogiju. Priča
iz Međuzemlja odvija se šezdeset godina prije radnje ‘Gospodar
prstenova’. Film nastavlja pratiti
avanture hobita Bilba Bagginsa na
putovanju u društvu Čarobnjaka
Gandalfa i trinaest Patuljaka predvođenih Thorinom Hrastoštitom u
misiji ponovnog osvajanja Pustogore i vraćanja izgubljenog kraljevstva
Erebora. Nakon što uspiju preživjeti
početak neočekivanog putovanja,
članovi Družine nastavljaju prema
istoku, a na putu će sresti Mjenjolika Beorna i Velike paukove u zloglasnoj šumi Mrkodol. Slijedi bijeg
od Šumskih vilenjaka, pa put prema
Jezergradu, a kad naposljetku stignu do Pustogore, suočit će se s najvećom opasnošću, bićem strašnijim
od bilo kojeg živućeg stvora, koje će
testirati ne samo njihovu hrabrost,
već i snagu njihova prijateljstva. To
je zmaj Smaug (iz naslova filma).
Piše: Robert Jukić
“Jooj” žali se lik frendu u
birtiji “sanjao sam noćas
užasan san...”
“Kakav?”
“Ma užasan, kažem ti. sanjao sam kako dolazi punica
k meni i vodi čudovište na
lancu. Curi slina iz gubice,
zubi iskeženi, dlakavo,
reži, smrdi...a tek da vidiš
čudovište...”
Želja
Zmaj
Dva osuđenika stoje pred
streljačkim vodom. Zapovjednik voda ih upita:
- Imate li posljednju želju?
Prvi osuđenik reče:
- Želim da još jednom čujem
pjesmu Djevojka sa sela od
Severine!
Drugi će na to:
- Ja želim da mene prvo
strijeljate!
Zagorec na sudu
odgovara na
pitanja suca.
Sudac: Dakle, gospodine
Štef, vi se nimalo ne osjećate krivim za ubojstvo
svoje punice?
Štef: Ne, gospon sudec.
Mislil sem da bu zmaj poletel ak ga hitim z balkona.
Bajka o Muji i Fati
s poukom
Jednom davno živio je jedan
mladić po imenu Mujo.
Zaljubio se u prekrasnu
djevojku Fatu i nakon nekog
vremena je upitao: - Fato,
bona, o’š se udat za mene?
Fata ga pogleda prezrivo i
odgovori: - Jok!
I tako je Mujo živio sretno
do kraja života, išao je u
ribolov, na nogomet s rajom,
pio pivo i rakiju i vraćao se
kući kad god je poželio ...
Šta bi, kad bi
Pita žena muža:
Dragi, šta bi napravio
da me uhvatiš s
ljubavnikom?
Muž:
Slomio bi mu štap i ubio
psa.
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BATMAN
u skretanje by
nenad katanich
SINDIKAT PROMETNIKA
VLAKOVA HRVATSKE
U njihovim očima strah
i strepnja, a niže rangirani šefići počinju mijenjati boju lica iz crvene
u žutu, iz žute u zelenu
trepćuću. Još ako ih uhvatiš u kavom nedjelu
– npr. drže masni burek iznad prometnog
dnevnika – a svi znamo
koliki je to sudski dokument. Ili zamislite, pije
kavu za vrijeme radnog
vremena a kraj njega
popis putnih listova- također važan sudski dokument.
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d svih junaka, on mi je najdraži iz jednog razloga
– običan je čovjek. To jest,
bez nekih natprirodnih dodataka –
naoružan inteligencijom, snagom i
tehnologijom. Ali u svemu najznačajnija je njegova odlučnost za borbu
za pravdu, tako da već od te činjenice
zločinci strepe. Ali i za to ga „izazivaju“. Zato se od malih nogu nisam bojao šišmiša, već sam vikao :„Vidi Baman!“ Naravno, odrastajući, shvatih da
čovjek-šišmiš ne postoji, ali da ni ljudi
s njegovim karakternim crtama, osim
što su rijetki, u društvu baš ne uživaju
neki ugled , a još manje prosperitet.
Ali glavni pokretač i pozitivaca i
negativaca je osjećaj moći (ili vlasti).
Dakle shvatih da ne ću biti Batman,
odlučih se na karijeru na željeznici. Možda sam slično razmišljao kao
BATMAN
prometnički vježbenik Miloš Hrma
u knjizi/filmu „Strogo kontrolirani
vlakovi“ gdje u uvodu napominje kao
će mu cijeli grad zavidjeti na zvanju
i uniformi. Također približavajući se
se tridesetoj godini radnog staža kao
prometnik, shvatih da i to nije kao
izgleda – ni moći ni časti – pogotovo danas. Također shvatih, ono malo
koliko mi se omaklo da mijenjam
šefa, da je lijepo biti na vlasti (teško
je opisati riječima taj osjećaj), ali ni
tu nije potpuno zadovoljstvo. Stišću
te oni od „gore“ – prave ti probleme
oni „od dolje“. Primjer je šef kolodvora Kostomlaty , u navedenoj knjizi/
filmu – što je sve morao trpjeti od
svojih zaposlenika ali i uprave. I tako,
razmišljajući i razmišljajući, dođoh
na sličnu ideju kao i on da bih trebao
postati kontrolor. Samo i današnji
sistem ima manu. Nema kao prije uniforme s činovima. Pa da svi vide tko si
i što si. S koliko je samo ljubavi tepao
novoj uniformi u ormaru, i sa koliko
žara je opisivao izgled kontrolorskih
činova …
Ali biti danas kontrolor svakako ima
prednosti. Iako nemaš uniformu i činove, još uvijek imaš vlast i ovlast. A
niko ti ne može ništa, osim naravno
najkrupnijih riba. Neizrecivo zadovoljstvo kada upadneš među obične željoše-smrtnike i kažeš : „Dobar dan, ja
sam kontrolor…“. Kao Batman kada
moćno i ponosno u noći i magli izlazi
iz svom batmobila ili nečeg sličnog.
U njihovim očima strah i strepnja, a
niže rangirani šefići počinju mijenjati boju lica iz crvene u žutu, iz žute u
zelenu trepćuću. Još ako ih uhvatiš u
kavom nedjelu – npr. drže masni bu-
rek iznad prometnog dnevnika – a svi
znamo koliki je to sudski dokument. Ili
zamislite, pije kavu za vrijeme radnog
vremena a kraj njega popis putnih listova- također važan sudski dokument.
Već u prvom naletu oni kolebljiviji
padaju sami od sebe i, ničim izazvani,
priznaju i što jesu i što nisu, samo po
onoj staroj narodnoj , da kontrolor ne
zagrebe dublje i ne pronađe nešto, nešto tko zna što. Kao Batman koji ispod
šišmišove maske hladnim i odlučnim
pogledom razmišlja: da li da ga zakucam za pod ili šutnem u vis? I tako bih
ja u batmanovom kostimu bio pojava
otprilike kao Del iz „Mućki“ kada je
obukao isti.
Pa onda počinjem zakerati. Ovdje fali
ovo, ondje fali ovo, nisi ti tu da tumačiš propise nego ja. A nižerangirani
šefić ide iza mene i šamara željoše da
ne moram ja ili da ne moram njega.
I sad zamislite Batmana da ustukne
npr. pred Jokerom. Moguće samo iz
taktičkih razloga da još žešće udari. A
za razliku od mene koji nikad ne bih
kao kontrolor tražio prave greške ili,
ne daj Bože, sugerirao nadređenima
što treba promijeniti ili , uh nezamislivo – pojednostaviti. Radije bih uživao
u statusu i hranio se strahom sitnih
prijestupnika ili onih koji se tako osjećaju. I lijepo živio. Zato nikada neću
biti Batman, a niti kontrolor. Jer za
Batmana mi nedostaje inteligencija, snaga i oprema, a za kontrolora
škola i stav. Jer ne bih mogao tražiti i
sankcionirati sitne ili benigne greške.
Nego, moli Boga da ti ne ukinu tvoje
prometničko radno mjesto i čkomi.
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